
Indre By Lokaludvalgs borgermøde om Kultur- og Fritidspolitikken 

25. september 2023, Vartov, Store Sal. 
 

 

Deltagere fra forvaltninger:  

Christina Midjord, Chef for Aktiviteter i Kultur- og Fritidsforvaltningen 

Sanne Caft, Bydelsleder i Kultur og Fritid Indre By og Christianshavn og chef for Københavns Hovedbibliotek 

Aravni Jakobsen, Kultur- og Fritidsforvaltningen, Direktionen 

Alexander Karl Lehmann, Bydelsleder i Kultur og Fritid Østerbro.  

 

Dagsorden 

1. Velkomst ved Bent Lohmann 

2. Oplæg ved Kultur- og Fritidsborgmester Mia Nyegaard 

3. Spørgsmål til Mia Nyegaard 

4. Oplæg ved Christina Midjord, Chef for Center for Kultur- og Fritidsaktiviteter 

5. Spørgsmål til Christina Midjord 

6. Opsamling og tak for i aften 

 

Ad 1. Velkomst ved Bent Lohmann 

Bent byder velkommen og præsenterer aftenens program.  

Bent orienterer om, at Mia har en bagkant, så der tages løbende spørgsmål ifm. 
oplægget.  

Bent giver ordet til Mia Nyegaard. 

 

Ad 2. Oplæg ved Kultur- og Fritidsborgmester Mia Nyegaard  

• Præsentation af det nye Kultur- og Fritidsudvalg, der tiltrådte i januar 2022. 
• Udvalget har udarbejdet en politik, som er væsentlig mindre end tidligere, med 

ambitionen om at præcis politik, der fokuserer på hvad kultur og fritid skal kunne 
for forskellige udvalgte målgrupper – det som nedenfor betegnes som temaer.  

• Der er et stort ønske om inddragelse.  
• Præsentation af de 6 temaer, som udvalget har vedtaget:  

For fællesskabet  
For de oversete  
For talenterne 

For byen 

For hovedstaden  
For organisationen  
 

• Proces for behandling og udarbejdelse af handleplaner: 
- Forløbet for udarbejdelsen af handleplaner indledes med en temadrøftelse i 
Kultur- og Fritidsudvalget på baggrund af et fagligt oplæg fra forvaltningen – dette 
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kan omhandle kulturhuse, biblioteker eller andet. Derefter sker der en målrettet 
inddragelse af relevante borgere, lokaludvalg, organisationer og foreningen samt 
øvrige interessenter.  
Herefter træffer udvalget en beslutning, efterfulgt af en løbende status på 
implementering.   

• Biblioteksstrategien udløber i 2023, hvormed den skal drøftes og udvikles på ny.  
• Argumentet for, at aktører ikke blev inddraget i udarbejdelsen af Kultur- og 

Fritidspolitikken 2023-2026, er at inddragelsen sker med relevante aktører i de 
konkrete emner.  

• Oversigten over temadrøftelser i KFU præsenteres. Her er et overblik over hvornår 
hvilke handleplaner der behandles hvornår. Oversigten er også sat i relation til 
lanceringen af store kommunale strategier. 

• Tre aktuelle projekter i Indre By præsenteres: Helhedsrenovering af HUSET i 
Magstræde i 2025, åbning af Vandkulturhuset på Papirøen og nye havnebad i 
2025 og ny etage på Hovedbiblioteket.  
 

Ad. 3. Spørgsmål til Mia Nyegaard, Kultur- og Fritidsborgmester  

Efter Mia Nyegaards oplæg var der en del spørgsmål fra borgerne. Bent Lohmann var 
ordstyrer. Spørgsmålene og Mia Nyegaards svar refereres her: 

• Hvad har Indre By som er for lokale borgere?  
o Anerkender at det mangler idrætsfaciliteter, men vi har en god mobilitet og 

der er plads til nicher i byen. For eksempel er Kampsportens Hus åbnet lige 
ved metro, bus og tog. 

o Hvad skal eksproprieres? Det er rigtigt at Indre By i høj grad henvender sig 
udad, fremfor indad til lokale borgere.  

o Indre By har til gengæld 19 kulturinstitutioner, hvilket er meget.  
o Opfordrer til, at lokaludvalget inddrages i oktober 2023 i biblioteks- og 

kulturhusplanen, hvor KFU blandt andet skal have input.  
• Hvor er folkeoplysning og aftenskoler i politikken? 10.000 borgere i København går 

på aftenskoler. Der er lokalemangel og borgere ønsker ikke at transportere sig hele 
vejen på tværs af byen for at kunne gå på aftenskole.  

o Der er et folkeoplysningsudvalg, hvor det primært er idræt som drøftes. 
Folkeoplysning er ikke glemt. 

• Forslag om, at man lejer Palads og laver det til et nyt hovedbibliotek. Det 
nuværende Hovedbibliotek fungerer i høj grad som cafe og studieplads og i 
mindre grad som et bibliotek til fordybelse og ophold. Kritik af at rulletrapperne 
skaber støjgener.  
Forslag om at der laves fodboldbane på noget af Rosenborg kasernes areal.  

o Fine forslag som er velkomne i de senere drøftelser i inddragelsesprocessen 
når det omhandler biblioteker og kulturhuse.  

• Man bør åbne Kulturhuset i Indre By mere op og derved gøre mere reklame for 
stedet. 
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o Åben overfor ideen om man kan åbne skolerne op om aftenen, til 
idrætsbrug og aftenskoler. 

• Det vil være godt, hvis lokaludvalget kan skabe borgerdialog om bibliotek og 
kulturhusplanen.  

• Efterlysning af temadrøftelse på KFU om natteliv.  
o Det kommer.  

• Hvad med støtten til lokalhistoriske foreninger? Er der økonomisk hjælp til disse 
foreninger?  

o Jeg kan intet love, men undres over husleje og huslejepriser til 
lokalhistoriske foreninger.  

• Oplever ikke at Østerbro tager noget fra Indre By, hvis Østerbro Bibliotek på Dag 
Hammarskjölds Allé, for borgerne bruger jo byen på tværs af lokaludvalgsgrænser.  

o Ift. sagen om en eventuel flytning af Østerbro Bibliotek, synes jeg at man bør 
overveje at rykke Østerbro Bibliotek, da huslejen er steget – den er på 2 mio. 
kr.  

• I forhold til tema 5 ”For hovedstaden”, hvordan er Kultur- og Fritidspolitikken i 
konflikt eller samspil med Regionen (spurgt i regi af medlem af Ældrerådet)?  

o Der er nogle naturlige begrænsninger ift. tilgængelighed ved nogle 
bygninger, blandt andet hvis bygninger i fredede.  
Kultur- og Fritidsforvaltningen samarbejder med Teknik- og 
Miljøforvaltningen, Sundhedsforvaltningen, Ældreforvaltningen og 
Handicaprådet.  

 

o Mia udtrykte et ønske om, at man laver solnedgangskasuel.  
Med dette menes, at når man vedtager en lov skal det være muligt, at på et 
givet senere tidspunkt at genbesøge loven og revurdere om den havde den 
ønskede effekt og om den bør beholdes eller ej. 

 

Mia afrunder og siger tak for tiden og for spørgsmål.  

 

Ad 4. Oplæg ved Christina Midjord, Chef for Center for Kultur- og 
Fritidsaktiviteter - Aktiviteter 

 

• Det er en afdeling der rummer alle bydele.  
• Deres opgave er blandt andet at klæde politikerne på til deres drøftelser 

vedrørende udfordringsbilledet på de forskellige områder.  
• Præsentation af fagspecifikke udfordringer, som de arbejder med. F.eks. ”Børn 

læser mindre”.  
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Ad 5. Spørgsmål til Christina Midjord 

• Lokaludvalget oplever at de modtager puljeansøgninger der burde høre under 
Kultur- og Fritidsforvaltningen. Hvad er den kommunale opgave og hvorfor lander 
ansøgningerne hos Indre By Lokaludvalg?  

o Kultur- og Fritidsforvaltningen har vejledningspligt. Derfor henvises der 
nogle gange til øvrige puljer, såsom lokaludvalgets.  

• En stor del af kulturen i Indre By er statsstøttede institutioner. Man arbejder 
åbenbart ud fra et princip om at turister ikke skal gå for langt, derfor centraliseres 
kulturinstitutioner og turister i Indre By. Det er problematisk. 

o Kultur- og Fritidsforvaltningen har et indsatsområde som handler om 
decentralisering. Her forsøger man at decentralisere via 
informationskanaler, kort mm.  
Man forsøger også at sprede nogle aktiviteter til nogle andre områder, f.eks. 
drøfter man hvordan man kan sprede julemarkeder ud til andre bydele. 

• Mange børn i andre bydele har aktivitets- og idrætstilbud i nærheden, mens børn i 
Indre By er nødt til at cykle selv eller have forældre der har tid til at cykle/køre dem 
til og fra tilbud i andre bydele.  

• Kommentarer fra Bent, Indre By Lokaludvalgs forperson:  
- Forslaget om at flytte Østerbro Bibliotek til Remisen er præsentereret som 

noget uundgåeligt, hvilket det lyder til at det måske ikke er alligevel.  
- Det vil medføre en reduktion af idrætsfaciliteter og samtidig forringe kvaliteten 

af biblioteket.  
- Ønsker at man undersøger hvor brugerne af biblioteket bor. Ikke i forhold til 

postnummer, for de fleste er fra Østerbro, men en del af Østerbro ligger under 
Indre By Lokaludvalgs administrative område. Derfor bør man undersøge 
hvorvidt det er borgere i Indre By Lokaludvalgsområdet eller i Østerbro 
Lokaludvalgsområdet der benytter sig at Østerbro Bibliotek på Dag 
Hammarskjölds Allé.  

- Ift. mobilitet i forbindelse med børn og unges brug af idræts- og fritidstilbud i 
andre bydele end Indre By, grundet mangel på faciliteter i Indre By, mener 
lokaludvalget at man skal hjælpe børn til at kunne komme rundt. Hvis ikke 
forældre har tid eller jobs der giver dem mulighed for at cykle deres børn rundt 
til forskellige aktiviteter udenfor bydelen, bør man finde en løsning der gør det 
lettere for børn at komme rundt.  

- Indre By Lokaludvalg vil gerne indgå i dialogen om julemarkeders placering og 
indhold.  
o Forvaltningsdeltagere fra Kultur- og Fritidsforvaltningen kan godt finde ud 

af hvor brugerne af Østerbro Bibliotek specifikt bor ift. lokaludvalgsområde.  
o Der er brug for en planlægningsbevilling for at man kan gå videre med 

forslaget om at flytte Østerbro Bibliotek. Det er endnu ikke løftet politisk.  

 

Bent afrunder spørgerunden og takker Christina for sit oplæg og svar.  
Bent afslutter mødet og siger tak for i aften.  

 


